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1. Velkomst v. Lykke Margot Ricard 

og kort præsentationsrunde 

 

 

2. Introduktion til uddannelsen v. 

Lykke Margot Ricard 

 

Studieordningen kan findes her: 

BA: https://odin.sdu.dk/si-

tecore/index.php?a=sto&id=29862&lang=da 

 

KA: https://odin.sdu.dk/si-

tecore/index.php?a=sto&id=31438&lang=da  

3. Opsamling på ændringer og profil 

på uddannelsen v. Lykke Margot 

Ricard 

2 artikler omkring uddannelsen er vedhæftet 

4. Fremtidens PDI/kompetencer Bordet rundt 

5. Ledighed  

6. Samarbejde på kandidatspecialer  

 

Herudover vil kommende ny uddannelsesleder for PDI BA deltage i mødet fra kl. 

16 og vil her kort præsenterer sig selv. 

 

Øvrigt: 

 - Link til uddannelsen:  

BA: https://www.sdu.dk/da/uddannelse/bachelor/pdi_product_devel_innovation_ing  

KA: https://www.sdu.dk/da/uddannelse/kandidat/product_development_innovation  

 

 

Spørgsmål kan rettes til uddannelseskoordinator Charlotte Nelann Rabjerg, 

cnra@tek.sdu.dk; tlf. 65507512

Referat 

Emne  Aftagerpanelmøde for Product Development and Innovation 

Dato og tidspunkt Mandag 14. december, kl. 15.00-17.00 

Sted  Online. Link fremsendes inden mødet. 

 

Inviterede  Klavs Kamuk (Exhausto), Martin Enslev (ITW BYG), Sigurd V. Lauritsen 
(SWECO), Søren Vigsø (Grundfos), Wickie Meier Engström (Really), 
Lykke Margot Ricard (Uddannelsesleder PDI MA), Michael A. Svarrer 
Damkjær (Uddannelesleder PDI BA), Sofie Bach Hybel (videnskabelig 
assistent), Søren B. Storm (Adjunkt) 

https://odin.sdu.dk/sitecore/index.php?a=sto&id=29862&lang=da
https://odin.sdu.dk/sitecore/index.php?a=sto&id=29862&lang=da
https://odin.sdu.dk/sitecore/index.php?a=sto&id=31438&lang=da
https://odin.sdu.dk/sitecore/index.php?a=sto&id=31438&lang=da
https://www.sdu.dk/da/uddannelse/bachelor/pdi_product_devel_innovation_ing
https://www.sdu.dk/da/uddannelse/kandidat/product_development_innovation
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AD 1: 

 

Uddannelsesleder LMR bød velkommen. Herefter fulgte en kort præsentationsrunde. 

 

AD. 2: 

 

Uddannelsesleder LMR gav en kort gennemgang af bacheloruddannelsen, som står 

over for en reformation i de kommende år. Reformationen vil blive ledet af den nye ud-

dannelsesleder for bacheloruddannelsen. 

 

Herefter gav uddannelseslederen en kort gennemgang af kandidatuddannelsen, som 

lige har gennemgået en reformation med fokus på følgende:  

• Fjernelse af profilerne. 

• Mere teknisk indhold 

• Flere valgfag 

• Mere forskningsbaseret undervisning 

• Vi har sikret os at der ikke er overlap mellem bachelor og kandidatuddannel-

sen 

• PRO-projekter er blevet lavet om, så de nu får karakter samt metodeundervis-

ning 

• Forårsoptag – vi forsøger fortsat at fjerne det optag, da vi optager meget få og 

de er svære at integrerer med resten af uddannelsen. Samtidig er det ressour-

cekrævende, da det fordrer at vi skal udbyde 3. semester hvert semester. 

• Herudover har vi tilføjet mere Life Cycle Analysis og et nyt obligatorisk kursus:  

Sustainable Material to Product Creation, hvor teoretisk viden kombineres med 

praktiske hands-on øvelser. Herefter blev der præsenteret to cases, som de 

studerende har arbejdet med. 

 

 

På PDI er der især fokus på Verdensmål 12: responsible consumption and production 

 

Pædagogisk tilgang: Uddannelsen har bevæget sig fra at have en design thinking ap-

proach til en material driven design approach. 

 



 

 Side 2 

 

Udvalgets input: 

Aftagerpanelet gav stor ros til arbejdet og var helt enige i den retning, som reformatio-

nen har taget: 

• Det er godt, at profilerne er blevet fjernet – og der sket en god integration af fa-

gene. 

• PDI har nu en tydeligere profil. Den er forenklet og det er godt, at entreprenør-

skab stadig er en del af uddannelsen. Det adskiller den fra DTU. 

 

Aftagerpanelet havde et par kommentar til især kompetencer, som blev drøftet nær-

mere: 

• Det er stadig vigtigt at have fokus på markedsføring af uddannelsen. 

• Digitalisering. Nogle i panelet gav udtryk for, at digitalisering godt kunne fylde 

mere på uddannelsen. Der fulgte herefter en drøftelse af, hvad der menes med 

digitalisering.  

Der var enighed om, at PDI-studerende har brug for kunne integrere digitalise-

ring i deres forretningsplaner og have strategi, udsyn og udvikling for øje. UL 

redegjorde for, at uddannelsen allerede har digitalisering i søgefeltet, og lige 

nu udbydes det via sommerskole og muligvis et valgfag. Men Aftagerpanelets 

forståelse af, hvordan digitalisering er vigtig for PDI, knytter godt an til deres 

generelle kompetencer. En PDI’ers hovedopgave er at binde specialisterne 

sammen og bruge deres kompetencer bedst muligt – det er deres styrke. 

• Herudover var der en drøftelse af ”design ingeniør” begrebet i tilknytning til 

formgivning. På PDI skal design ses i sammenspil med det tekniske kundska-

ber og industrielt design. Det vigtige på PDI er, at de har forskellige tilgange til 

design i alle processer – hvad enten det er brugerdrevet eller brugercenteret 

design. Og det mener vi, at de får. Aftagerpanellet er enig i, at PDIs brede er 

deres styrke – og de har fokus på både produkternes design, men også andre 

processer produktudviklingen. Og det er også derfor, at det er vigtigt, at de kan 

binde specialisterne sammen. 

 

AD. 3. Opsamling på ændringer og profil på uddannelsen 

Punktet blive gennemgået, som en integreret del af punkt 2. 

 

AD 4. Fremtidens PDI/kompetencer 

Punktet blev drøftet under punkt 2 og punkt 5. 

 

AD. 5.  Ledighed 

Ledigheden for uddannelsen kandidater er for højt og derfor blev dette drøftet. PDI’s 

styrke – nemlig at de er så brede – kan også være en strukturel udfordring, da de der-

med ikke retter sig mod en specifik type jobs. Men den nye PDI-profil vil muligvis rette 

op på dette. Og her blev det igen understreget, hvor vigtig markedsføring af uddannel-

sen er. 

 



 

 Side 3 

Herudover gav Aftagerpanelet udtryk for, at de oplever, at vores studerende ikke er yd-

myg nok, når de kommer ud. De har ikke nok forståelse af, hvilke kompetencer de kom-

mer ud med og også hvor deres egne begrænsninger ligger. De skal forvente at starte i 

midlertidige stillinger før de lander i en fast stilling i en udviklingsafdeling. Herudover er 

der en ulempe ved, at de studerende ikke har været i praktik. De skal lære, at det kan 

være en kamp at få ”solgt” sine gode ideer til ledelsen.  

Det kan være særlig svært lige nu at være nyuddannet, da man i virksomhederne ser 

en forsigtighed i forhold ansættelserne grundet Covid19. Det er især i forhold til ansæt-

telse af nyuddannede, da de kræver flere ressourcer at oplære. 

 

Kompetencer og forventninger til arbejdslivet er præcis en af de udfordringer, som den 

nye uddannelsesleder på PDI BA har lokaliseret og derfor vil have særlig fokus på, når 

han overtager den 1. februar 2021. 

 

AD. 6. Samarbejde på kandidatspecialer 

 

I forlængelse af dette, så forklarede uddannelsesleder LMR, at vi altid leder efter sam-

arbejdspartner til både speciale og andre projekter på uddannelsen. Og hun opfordrede 

derfor panelets deltagere til at kontakte hende, hvis de stod med cases eller projekter, 

hvor det kunne være interessant at få vores studerende involveret. 

 

De studerende kan helt sikkert bidrage med meget til forskellige projekter og vores stu-

derende vil få stor værdi af at have arbejdet sammen med virksomheder i højere grad i 

løbet af deres uddannelse.  

 

 


